
 

  
Dagsorden til udsatterådsmøde den 1. juni 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.25 Frokost  

12.25 - 12.30 Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 9.marts 2023. 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmødet den 9. 

marts 

Peter 

12.30 - 13.30 Ad 2) Oplæg fra Borgercenter Voksne vedr. 

bolig- hjemløsereformen med efterfølgende 

dialog 
 

• Mie Carstensen (Borgercenterchef) og 

Anders Møller Jacobsen (vicedirektør) fra 

Borgercenter voksne kommer og fortæller 

om arbejdet med bolig- Hjemløserefor-

men.  

 

Bilag:  

• 2a: Oplæg fra Borgercenter Voksne (efter-

sendes efter mødet). 

Borgercenter Voksne 

[1. juni 2023] 

 

 

 

 

 

Dagsorden og referat 

MØDEDATO:   

1. JUNI 2023 

 

TID:  

12:00 – 16:00 

 

STED:  

BERNSTORFFSGADE 

17 5. SAL  

LOKALE 5.04 

 

MØDEDELTAGERE: 
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13.30 - 13.40 Pause  

13.40 - 14.10 Ad 3) Drøftelse af rådets arbejde vedr. hjem-

løshed 

 

• På baggrund af oplægget fra Borgercen-

ter voksne vil rådet drøfte aktiviteter på 

hjemløseområdet. Drøftelsen genoptages 

fra seneste rådsmøde. 

Peter / Rådet 

14.10 – 14.30 Ad 4) Orienteringer 

 

• Høringssvar: 
o Kommuneplanstrategi 2023 
o Temadrøftelse om afskaffelse 

af hjemløshed 
• Invitation til borgerrådgiverens ind-

flytningsreception 

• Orientering om lukning af offentlige 

toiletter hen over nytår, samt kommu-

nikation med Teknik og Miljøforvalt-

ningen vedr. dette. 

• Orientering om tilbagemelding fra 

Socialministeren vedr. henvendelse 

om hjemløse EU-borgere 

• Orientering om debatindlæg om 

hjemløse EU-borgere i Dagbladet In-

formation 

• Ole er ny forperson i det regionale ud-

satteråd 

 

Bilag:  

• 4a: Høringssvar til Kommuneplanstrategi 

2023 

• 4b: Høringssvar til temadrøftelse om af-

skaffelse af hjemløshed 

• 4c: Invitation til Borgerrådgiverens indflyt-
ningsreception  

• 4d: Mail fra TMF vedr. lukning af offentlige 

toiletter over nytår 

• 4e: Notat fra TMF vedr. lukning af offent-

lige toiletter over nytår. 

• 4f: Tilbagemelding fra Socialministeren 

• 4g: Debatindlæg om hjemløse EU-bor-

gere  

 

Peter/sekretaria-

tet/rådets medlem-

mer 
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14.30 – 14.40 Pause  

14.40 – 14.50 Ad 5) Brev til Socialudvalget. 

 

Brian har foreslået at udsatterådet ender en 

tak til Socialudvalgets for beslutningen om:  

- at permanentgøre tre af de tre tilbud, som 

vi sammen med andre civilsamfundsråd har 

fremhævet; hhv. H17, Gang i Gaden og Clean 

House.  

- at Socialudvalget generelt arbejder på at 

permanentgøre flere bevillinger der har vist 

deres værd, frem for blot at forlænge en given 

bevilling. Det har en afgørende betydning at vi 

i civilsamfundssektoren ikke skal gå med is i 

maven hvert fjerde år og frygte beskærin-

ger/lukning.  

- at der arbejdes for, at flere beslutninger 

træffes så hurtigt som muligt, fremfor at vi 

skulle helt hen til budgetforhandling i oktober. 

Det var en lettelse at disse tre tilbud allerede 

blev godkendt efter 2. behandling af Budget 

2024.   

 

Rådet drøfter om der er opbakning til dette 

brev, om der skal tilføjes yderligere punkter. 

Peter 

14.50 – 15.10 Ad 6) Drøftelse af Mødrehjælpens udgang af 

Udsatterådet.  

 

• Mette Faber og Mødrehjælpen har 

meldt, at de ønsker at træde ud af ud-

satterådet. Rådet drøfter hvorvidt 

dette giver anledning til revidering af 

rådets virke samt hvorvidt rådet øn-

sker at nye organisationer får plads i 

Rådet.  

 

• Mette Faber var en del af arbejds-

gruppe vedr. temadag om lighed i 

sundhed. Pba. Hendes fratrædelse fra 

rådet drøfter rådet, hvorvidt arbejds-

gruppen skal fortsætte og i så fald 

hvem der ønsker at træde i Mettes 

sted i arbejdsgruppen.  

 

Peter 
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15.10 – 15.50 Ad 7) Gennemgang af rådets mærkesager 

 

• Rådet gennemgår mærkesagerne mhp. at 

iværksætte nye initiativer, samt eventuelt 

redigere eksisterende mærkesager eller 

fremsætte nye  

 

Bilag: 

• 6a: Udsatterådets mærkesager 

Peter 

15.50 - 16.00 Ad 8) Afslutning, eventuelt og næste møde 

 

Rådet drøfter hvad de ønsker på dagsordenen 

til næste rådsmøde samt, hvilken organisation 

der ønsker at være vært for mødet. 

Peter 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmødet den 9. marts 

• 2a: Oplæg fra Borgercenter Voksne (eftersendes efter mødet). 

• 4a: Høringssvar til Kommuneplanstrategi 2023 

• 4b: Høringssvar til temadrøftelse om afskaffelse af hjemløshed 

• 4c: Invitation til Borgerrådgiverens indflytningsreception  

• 4d: Mail fra TMF vedr. lukning af toiletter henover nytår 

• 4e: Notat fra TMF vedr. lukning af offentlige toiletter. 

• 4f: Tilbagemelding fra Socialministeren 

• 4g: Debatindlæg om hjemløse EU-borgere  

• 7a: Udsatterådets mærkesager 
 

Referat  
 

Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 
 
Peter bød velkommen til mødet. Udsatterådet godkendte dagsordenen 
og referatet fra rådets møde den 9. marts 2023, uden yderligere be-
mærkninger.  
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Ad 2) Oplæg fra Borgercenter Voksne vedr. bolig- hjemløsereformen 

med efterfølgende dialog 
 
Til mødet gav Anders Møller Jacobsen og Thomas Tietgen Lund fra 

Borgercenter Voksne, et oplæg om deres arbejde med bolig-hjemløse-

reformen. Herunder særligt arbejdet med borgernes etablering/indflyt-

ning i egen bolig og civilsamfundets rolle. (Slides forefindes som bi-

lag).  

 

Anders kom blandt andet omkring ’Følgevenstilbuddet’ og pointerede, 

at det har været vanskeligt at koble følgevenner til borgere, der flytter i 

egen bolig. For at udbedre dette, arbejder Borgercenter Voksne på at 

lave mindre forpligtende møder mellem borgeren og den frivillige.  

 

Hertil påpegede Lars, at det i høj grad bør være op til den enkelte bor-

ger at afgøre hvem der skal være følgeven for dem. Der blev desuden 

peget på, at civilsamfundet bør fungere som brobyggere til følgeven-

ner.  

 

Ad 3) Drøftelse af rådets arbejde vedr. hjemløshed 

 
På baggrund af oplægget fra Borgercenter Voksne drøftede rådet akti-

viteter på hjemløseområdet.  

 

Maja påpegede, at rådet ofte først bliver inddraget i færdige projekter. 

Hun ser gerne, at rådet inddrages tidligere i processen og bruges mere 

aktivt.  

 

Susanne fremhævede, at der bør være mere indsigt i hvordan der eva-

lueres og hvordan borgeren inddrages i evalueringen.  

 

Rådet videredrøftede følgevensprincippet herunder eventuelle årsager 

til, at det ikke har fungeret optimalt.  

 

Rådet drøftede blandt andet, om navnet ’Følgeven’ måske kan afholde 

nogle borgere fra at sige ja tak til tilbuddet, fordi de kan komme til at op-

fatte det som om, der (utilsigtet) bliver talt ned til dem. 

 

Stinne argumenterede for nødvendigheden af, at dem der har relatio-

nerne kan være en part i brobygningen. Foreningerne skal inddrages. 

Stinne foreslår, at der eventuelt kan afholdes en informationseftermid-

dag for foreningernes medarbejdere.   

 

Maja indvendte tilsvarende, at foreningerne skal spille en større rolle i 

forbindelse med følgevensprincippet. Hun eksemplificerede, at hvis en 

borger f.eks. har været tilkoblet Reden i 15 år, så kan Redens medarbej-

dere finde en følgeven fra Reden til borgeren.  



 

Socialpolitik og Udvikling 6/8 

 

 

 

 

Stinne pointerede hertil, at der mangler et skriv, hvori der står hvad føl-

gevensprincippet er, hvilke ressourcer der er til rådighed mv. Medar-

bejderne skal kunne gives rådgivning.  

 

Peter påpegede opsummerende, at der bør laves et netværk hvor bor-

geren spørges om, hvem de godt kunne tænke sig tager del i proces-

sen, hvad der skal bruges hjælp til og hvem borgeren gerne vil have 

hjælp fra. Dertil skal medarbejdere informeres og rådgives om følge-

vensprincippet. 

 

Afslutningsvis lagde rådet vægt på, at alle borgere der får tilbudt en bo-

lig (senest), skal tilbydes muligheden for et netværksmøde omkring 

mulig følgeven. Praksissen skal helst integreres hurtigst muligt.  

 

Ad 4) Orienteringer 

 

Rådet blev orienteret om høringssvar til kommuneplanstrategien 2023 

og høringssvar til temadrøftelsen om afskaffelse af hjemløshed.  

Rådet blev hernæst informeret om invitation til borgerrådgiverenes ind-

flytningsreception onsdag den 7. juni 2023.  

 

Rådet diskuterede Teknik- og Miljøforvaltningens lukning af offentlige 

toiletter hen over nytår. Maja har rejst sag og fremhævede problematik-

ken i, at udesovere ikke har adgang til toilet og rent vand. Hun foreslog, 

at der eventuelt kunne laves et samarbejde med kulturforvaltningen om 

muligheden for at benytte bibliotekernes toiletter.  

 

Der blev informeret om, at Teknik og miljøforvaltningen vil tage fat i ud-

satterådet efter sommerferien med henblik på at lave en sag vedrø-

rende hvad der skal gøres med toiletterne.  

 

Rådet blev enige om, at strategien må være at holde de bemandede toi-

letter åbne. Det er relevant både for udesovere, unge der fester mv.  

 

Dernæst blev rådet orienteret om Socialministerens tilbagemelding på 

Udsatterådets henvendelse vedrørende hjemløse EU-borgere. Peter yt-

rede, at han ikke var tilfreds med svaret og tog det op til overvejelse om 

rådet burde skrive igen.  

 

Rasmus påpegede, at han har rykket ministerierne for svar, men at der 

endnu ikke er kommet svar.  
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Rådet lykønskede Ole, som er ny forperson i det regionale udsatteråd. 

Rådet bød desuden velkommen til Stinne fra Reden og den nye studen-

termedhjælper Victoria.  

 

Ad 5) Brev til Socialudvalget. 

 

Brian har foreslået, at udsatterådet sender et takkebrev til socialudval-

get. Rådet drøftede om der er opbakning til dette brev og om der skal 

tilføjes yderligere punkter.  

 

Rådet fremhævede, at takkebrevet kan bruges til at pointere hvad der 

skal inddrages næste år og hvad der skal gøres permanent. Rådet un-

derstregede, at der bør kigges på udløbsfristen for puljer. Hertil blev det 

desuden pointeret, at bevillingspuljen ikke er vokset siden 2018.  

 

Rådet blev enige om at indsende et takkebrev, hvori der takkes for det 

gode arbejde, og hvor de mest presserende sager benævnes.  

 

 

Ad 6) Drøftelse af Mødrehjælpens udgang af Udsatterådet.  

 

På baggrund af Mette Faber og Mødrehjælpens udmeldelse af Udsatte-

rådet drøftede rådet, hvorvidt dette giver anledning til revidering af rå-

dets virke, samt hvorvidt rådet ønsker at nye organisationer får plads i 

rådet.  

 

Maja foreslog at kontakte Joannahuset. Rådet kan være en hjælp til at 

give dem et diskussionsforum.  

 

Rådet blev enige om at kontakte Joannahuset og adspørge om de er in-

teresserede.  

 

Mette Faber var en del af arbejdsgruppe vedr. temadag om lighed i 

sundhed. Pba. hendes fratrædelse drøftede rådet, hvorvidt arbejds-

gruppen skal fortsætte og i så fald hvem der ønsker at træde i Mettes 

sted i arbejdsgruppen.  

 

Rådet blev enige om at adspørge Ole og Jeanett om de kan udføre te-

madagen uden Mette eller hvorvidt de har behov for en ekstra hånd.  

 

Ad 7) Gennemgang af rådets mærkesager 

 

Rådet gennemgik rådets mærkesager mhp. at iværksætte nye initiativer, 

samt eventuelt redigere eksisterende mærkesager eller fremsætte nye.  
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I forbindelse med mærkesagen om ’Bedre sagsbehandling til udsatte 

borgere’ fremhævede Maja, at der er kommet rigtig mange nye medar-

bejdere i hjemløseenheden. Dennis pointerede hertil, at der er en man-

gel på kontinuitet pga. alle de nye medarbejdere. Borgere kan opleve at 

få et undvigende svar, fordi medarbejderen ikke er inde i sagen.  

 

I relation til mærkesagen om ’Bedre indsats til gadesovere’ var der 

blandt rådet konsensus om en mangel på indsats. Rådet besluttede at 

kontakte Teknik og miljøforvaltningen og minde dem om ikke at 

glemme sofa- og gadesovere. Rådet efterspurgte ligeledes en politisk 

plan for dem der sover på gaven.  

 

I forbindelse med mærkesagen vedrørende ’Flere tilbud målrettet bor-

gere med grønlandsk baggrund’ efterspurgte rådet en kvantitativ un-

dersøgelse.  

 

På baggrund af mærkesagen ’Bedre indsats mod vold i nære relationer’ 

besluttede rådet at lave en temadag. Stinne og Susanne meldte sig som 

tovholdere/arbejdsgruppe. Der blev aftalt, at der på rådsmødet 21/9 vil 

være oplæg fra nogle af medlemmernes organisationer eller eventuelt 

Blå Bus. Derudover efterlyste råddet flere pakker på området, samt en 

oversigt over hvilke tilbud der er i København for voldsudsatte.  

 

I relation til mærkesagen om ’Bredere adgang til behandling for bor-

gere med svære misbrugsproblematikker’ påpegede Peter, at dobbelt-

diagnosetilbuddet skal implementeres næste år, og at det eventuelt 

kunne være en mulighed at invitere dem til at give oplæg. Maja foreslog 

at invitere center for rusmidler.  

  

I forbindelse med mærkesagen ’Opprioriter investeringer i københavn-

ske aktivitet samværstilbud’ meldte Stinne sig til arbejdsgruppe.  

 

Afslutningsvis blev rådet enige om, at mærkesagernes dokument skal 

revideres og simplificeres. Dokumentet bør eventuelt separeres så der 

er et dokument med mærkesagerne og et andet grundnotat med ud-

dybninger. Susanne pointerede hertil at rådets mål bør præciseres i do-

kumentet.   

 

Ad 8) Afslutning, eventuelt og næste møde 

Næste rådsmøde er den 21. september 2023. Mødet afholdes hos Dan-

ner. Dagsorden for næste møde er vold. 

 

 

 

 


